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این روزها خبرهایی ضد و نقیض درباره برنامه 
سازی رامبد جوان در فضای مجازی یا تلویزیون به 
گوش می رسد. روز گذشته نوشتیم او به تلویزیون 
برخواهد گشت تا سری جدید خندوانه را بسازد. 

یک شرط اساسی برای تحقق این اتفاق وجود 
دارد: تضمین به جوان برای مصونیت از کرونا. از آن 

سو مدت هاست خبر ساخت یک برنامه فوتبالی 
مشابه نود توسط عادل فردوسی پور در پلتفرم های 

اینترنتی منتشر شده. علاوه بر آن بعضی مجریان 
مثل فریدون جیرانی مدت هاست از تلویزیون به 
فضای مجازی کوچ کرده اند. در این فعل و انفعال 

یک پرسش پیش می آید: مجریان مطرح تلویزیون، 
خارج از این مدیوم چه سرنوشتی دارند؟ به زبان 

دیگر ، برند هر یک از آن ها در جایی خارج از 
تلویزیون چقدر می ارزد؟ پرونده امروز بر اساس 

این پرسش ها شکل گرفته. طبعا ماجرای مجریانی  
چون احسان علیخانی و  فرزاد حسنی  متفاوت است. 

آن ها چهره های موفق تلویزیون محسوب می شوند 
اما در فضای مجازی برنامه اجرا نکرده اند. پس در این 
پرونده، تحلیل عملکرد حسنی و علیخانی در فضای 

مجازی مبتنی بر فرضیات است.

مرجان فاطمی  
هفتصبح

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    تابســتان سال 
1398 اعلام شــد که مهران مديری قصد دارد برنامه  ای را با 
حال و هوای »دورهمی«، در فضای مجازی بسازد. نام برنامه 
»شب نشــینی« بود و دکور و شکل و شمايل آن هم شباهت 
زيادی به »دورهمی« داشت. مديری برای ساخت 10قسمت 
اول آن مجوز گرفت اما با توزيع تیزر اولین قسمت برنامه که 
به مصاحبه با پیمان  قاسم خانی و سامان احتشامی اختصاص 
داشت به مشــکل برخورد. درواقع با شکايت صداوسیما اين 
برنامه متوقف شد و هیچ وقت در هیچ پلتفرمی بارگذاری نشد. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  رزومه  مهران مديری برای همه 
مشخص است و نیاز به توضیح ندارد. مديری بعد از ساخت 
انواع و اقسام سريال های کمدی در تلويزيون، مدتی با شبکه 
نمايش خانگی همــکاری کرد و مجددا با »درحاشــیه« به 
تلويزيون برگشت. شکست مديری در فصل دوم »درحاشیه« 
باعث شد قید ساخت سريال را بزند و با تاکشوی »دورهمی« 
شهرت جديدی برای خودش دست و پا کند. موفقیت بسیار 
زياد »دورهمی« و حواشی که آن زمان برايش در اين برنامه به 
وجود آمد باعث شد که مديری به فکر ساخت »شب نشینی« 
بیفتد و از اين جهت فضــای مجازی را انتخــاب کرد که با 
محدوديت ها و خط قرمزهايی نظیر آنچه در تلويزيون بر سر 

راهش وجود داشت روبه رو نشود. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    مدتی کوتاه بعد 
از اينکه صداوسیما مانع از ساخت »شب نشینی« شد، مديری 
مجددا با تلويزيون همکاری کرد و فصل جديد »دورهمی« 
را ساخت. اين برنامه کماکان درحال تولید و پخش از شبکه 

نسیم است. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    مهــران مديری، 
يکی از معدود چهره های مطرح سینما و تلويزيون است که 
محبوبیت عــام دارد. او پیش از »دورهمی« هم شــخصیت 
بسیار محبوبی بود اما به واسطه  پلاتوهای اعتراضی اش در اين 
برنامه، بیش از پیش مورد توجه مخاطبان قرار گرفت. طبیعتا 
اگر سرنوشت »شب نشینی« به اينجا نمی رسید و بارگذاری 
می شد می توانستیم مطمئن باشیم که برنامه حتی در فضای 

مجازی هم با استقبال فراوانی روبه رو می شود. 
         وضعیت فعلی؟   همانطور که گفتیــم مديری درحال 

حاضر برنامه  »دورهمی« را روی آنتن دارد.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    احسان علیخانی 
از جمله مجريان تلويزيون اســت که هنوز به فکر ســاختن 
برنامه در فضای مجازی نیفتاده است. البته علیخانی آنقدر در 
تلويزيون پرکار است که بعید به نظر می رسد حالا حالاها چنین 
تصمیمی بگیرد. با اين حال چندان هم با فضای مجازی بیگانه 
نیست و برای بیان حرف های مهم و مسائلی که بايد درباره شان 
اطلاع رسانی انجام دهد از لايو های اينستاگرامی کمک می گیرد. 
او حتی خیلی از مواردی که امکان توضیحشان در تلويزيون 
وجود ندارد را از طريــق فضای مجازی به مخاطبانش منتقل 

می کند. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  علیخانی با »ماه عسل« به شهرت 
رسید اما به دلیل حضور موثر و فعالیت های قابل قبول فراوانی 
که انجام داد حالا يکی از مهم ترين مجريان تلويزيونی اســت 
و »عصرجديد« به عنوان يکی از پرمخاطب ترين برنامه های 
درحال حاضر تلويزيون به مديريت و اجرای او تولید شده است. 
طبیعی است که حضورش برای مديران تلويزيونی اهمیت دارد.

         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    همانطور که ذکر 
شد علیخانی جزو مجريانی است که هنوز تصمیمی برای رفتن 
از تلويزيون و همکاری با فضای مجازی نداشته است. نکته مهم 
اينجاست که برخلاف بسیاری از کارگردان ها و تهیه کننده ها 
و مجريان برنامه های تلويزيونی که مدام از سانســورها گلايه 
می کنند علیخانی معمولا از اين دســت گلايه ها هم ندارد و 

يک جورهايی فرزند خلف تلويزيون است. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    علیخانی طرفداران 
زيادی دارد و لايوهای اينســتاگرامی اش را هم تعداد زيادی 
از مخاطبان بازديــد می کنند اما از آنجايی که همیشــه او را 
در تلويزيون ديده ايم شــايد هنوز زود است که بتوانیم چنین 
فرضیه ای را اثبات کنیم که به تنهايــی خواهان دارد يا خیر. 
به هرحال شکی نیست که چهره  اثرگذاری است و بسیاری از 
مردم به دلیل اعتمادی که بــه او دارند در پروژه های مختلف 
کمک به نیازمندان حضور پیدا می کنند و اين خودش نشان از 

فراوانی طرفداران او دارد. 
         وضعیت فعلی؟    او از زمستان ســال گذشته فصل دوم 
»عصرجديد« را برای شبکه ســه می سازد. درحال حاضر اين 
مسابقه، چهار شــب در هفته از شبکه ســه پخش می شود و 

طرفداران زيادی میان مخاطبان پیدا کرده است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    »آپوستروف« 
نام برنامه ای اســت که با حضور مســعود فراستی سال 
96 در آپارات بارگذاری شــد. او اين برنامه را زمانی اجرا 
کرد که با سازندگان برنامه هفت دچار مشکل شده بود. 
فراستی و ســعید قطبی زاده فیلم های جشنواره را نقد 
می کردند. در »آپوســتروف« مهمان هــم حضور پیدا 
می کرد و فراســتی با آن ها وارد گفت وگو می شــد. اين 
برنامه سر و شکل و ساختاری ساده داشت و بیشتر بر نقد 
فراستی و قطبی زاده و  گفت وگو با سینماگران استوار بود. 
سازندگان برنامه را برای مخاطب گسترده نساخته بودند 
و به همین خاطر بیش از حد يکنواخت و تخصصی بود. 
برای مخاطب سینما  »آپوستروف« نکته زياد داشت اما 
حتی در زمان پخش تبديل به برنامه ای پر سر و صدا نشد. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟ سابقه مســعود فراستی به 
نقدهای مکتــوب برمی گردد. او چند کتاب ســینمايی 
هم نوشته و چند دهه اســت نامی آشنا پیش مخاطبان 
پیگیر سینما دارد. شهرت عمومی فراستی به برنامه هفت 
برمی گردد. او به دعوت فريدون جیرانی منتقد ثابت اين 
برنامه سینمايی شد و نامش سر زبان مردم افتاد. فراستی 

را سلبريتی منتقدان لقب داده اند!  
تمــام  در           همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    
دوره های هفت مسعود فراستی حضور داشت جز زمانی 
که محمود گبرلو مجری بود. با رفتن گبرلو ، فراستی هم 

به هفت بازگشت و حالا منتقد ثابت اين برنامه است. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    همه شــهرت 
و تاثیرگذاری مســعود فراســتی به تلويزيون و به طور 
اخص بــه برنامه هفت برمی گردد. تجربــه ناموفق او در 
»آپوستروف« ثابت می کند دايره تاثیرگذاری اين منتقد 

در تلويزيون فراتر است.
         وضعیت فعلی؟    مسعود فراســتی در حال حاضر هر 
هفته به مدت يک ساعت میز نقد هفت را اداره می کند. 
به دلیل سوت و کوری سینما، او به سمت نقد فیلم های 
خارجی رفته است. طبعا میزان واکنشی که به نقدهای او 
بر فیلم های ايرانی بود قابل مقايسه با خارجی ها نیست. 
اين مهم ترين دلیلی است که باعث شده فراستی موقعیت 

قبلی میان مخاطب گسترده را نداشته باشد.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی   ايــن روزهــا 
برنامه کافه آپارات را اجرا می کنــد. اين برنامه چهره 
محور اســت و فريدون جیرانی ســعی می کند مسیر 
گفت و گو  را بر دو محور اصلی پیش ببرد. ســوال های 
او غالبا فان اســت و مبتنی بر ذائقه مخاطب عام. در 
کنار آن پرســش های تحلیلی درباره وجوه تخصصی 
مهمانش می پرسد.  جیراني در فضاي اينترنت تجربه 
اجراي ســي و پنج را هم دارد. در هــر دو برنامه هم 

عملكردي موفق از خود بجا گذاشته.
         با چه رزومه ای وارد شد؟  دربــاره اجــراي فريدون 
جیراني هم بارها نوشته ايم كه يكي از بهترين مجريان 
سینمايي است و حالا بار ديگر اين فرصت دست داده 
تا گفت و گوهاي جذابش با سینماگران را شاهد باشیم. 
جیراني در مواجهه با مهمان ها،  موفق عمل مي كند و 
مي تواند طوري سوال بپرسد كه هم مخاطب عام بهره 
ببرد و هم مخاطب خــاص. او جدي ترين و فان ترين 
سوال ها را با هم مطرح مي كند و به همین خاطر است 
كه حاصــل مصاحبه هايش همواره جــذاب از آب در 
مي آيد. مهم ترين اتفاقي كه جیراني رقم زد پايه گذاري 
برنامه هفت است. اين برنامه وجهي تازه از برنامه سازي 
سینمايي را عیان كرد كه از قضا در زمان حضور خود او 
در اين برنامه با استقبال بالا مواجه شد. حیف است به 
دو قدم مانده به صبح اشاره نكنیم كه جیراني مجري 
بخش ســینمايي اش بود. او گفت و گوهايي راهبردي 
با مسئولان و فیلمسازان شــاخص انجام داد كه هنوز 

طراوت دارند.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟   چنــدی پیش 
خبر آمد که او قرار است اجرای برنامه »سینما يک« را 
برعهده بگیرد. فريدون جیرانی اما گفته تا اطلاع ثانوی 

به تلويزيون برای اجرا بازنخواهد گشت.
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   فريدون جیرانی 
عملکــرد موفقی دارد امــا طبیعی اســت که برخی 
مخاطبان شکل اجرای او را نپســندند. کاش جیرانی 
برنامه ای تخصصی چون هفت را اجرا می کرد. در اين 

صورت مخاطب بیشتر و جدی تری می داشت.
         وضعیت فعلی؟    مشغول اجرای کافه آپارات است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی     به شکل مستقل 
برنامه ای در فضای مجــازی کار نکرد اما بــه عنوان يکی از 
مجريان برنامه »وقت خواب« که توسط منصورضابطیان برای 
فضای مجازی تولید می شد، حضور در اين فضا را تجربه کرد. 
»وقت خواب« برنامه ای بود در حال و هوای »راديو هفت« که 
احسان کرمی مجری يکی از بخش هايش بود. برنامه ای که 

البته موفقیتی برای کرمی به همراه نداشت. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  او به عنوان يــک مجری تمام 
حرفه ای وارد برنامه »وقت خواب« شد. سابقه اجرای برنامه 
»نقره« و بعــد از آن برنامه های پر مخاطبی چون »خوشــا 
شــیراز« و »زنده رود« و البته برنامه صبحگاهی»طلوع« از 
جمله اجراهای مهم احسان کرمی در تلويزيون بود. او البته يک 

شب در هفته هم برنامه موفق»راديوهفت« را اجرا می کرد.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    احسان کرمی بعد 
از برنامه »وقت خواب« بیشتر در حوزه بازيگری به فعالیتش 
ادامه داد و اجراهايش بیشــتر محدود بــه کارهای خارج از 
تلويزيون شد. اما مهم ترين اجرای او در تلويزيون بعد از حضور 
در يک برنامه اينترنتی، اجرای مسابقه »خنداننده شو« برنامه 
»خندوانه« بود. از آنجايی که رامبد جوان خودش به عنوان 
داور در اين مسابقه حضور داشت، می بايست اجرای برنامه در 
شب هايی که اختصاص به مسابقه »خنداننده شو« داشت را 
فرد ديگری اجرا می کرد، ابتدا اين مسئولیت به امیر کربلايی 
زاده محول شد اما بعد از گذشــت ، دو ، سه قسمت احسان 
کرمی جايگزين او شد. کرمی اجرايی نزديک به رامبد جوان 
داشت و توانست در ادامه آنقدر قوی عمل کند که حتی از او 
هم بهتر برنامه را مديريت کند. اجرای گرم احسان کرمی در 
خندوانه موجب شد در برهه ای حتی  از او به عنوان جايگزين 

مناسب برای رامبد جوان هم ياد شود.  
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   برای برنامه های 
اينترنتی شايد پیشنهاد زيادی نداشته باشد اما برای استیج 
و مراسم های جشن معمولا جزو گزينه های اول است. او طی 
همین سال ها برنامه ها و مراسم زنده مهمی از جمله جشن 
خانه سینما، افتتاحیه و اختتامیه چند دوره از جشنواره فیلم 

فجر را اجرا کرده است. 
         وضعیت فعلی؟  بیشتر به عنوان بازيگر مشغول به فعالیت 

است که آخرين کارش هم سريال »هم گناه« است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی   فرزاد حســنی 
با پیشــنهادهای زيادی برای اجرای برنامه های اينترنتی 
مواجه بوده اســت اما همه آن ها را رد کــرده. او بالاخره به 
کدام پیشنهاد پاسخ مثبت می  دهد مشخص نیست. ضمن 
اين که حســنی در تلويزيون ممنوع الکار است و مشخص 
نیســت آيا تلويزيون به او برای اجرا در پلتفرم ها اجازه اجرا 

می دهد يا خیر.
         با چه رزومه ای وارد شد؟  بارها به شــیوه اجراي فرزاد 
حســنی و رمز موفقیت او اشــاره كرديم. حالا هم بخشي 
از گزارش پیشــین را عاريت مي گیريم بــه انضمام اين كه 
بین فعالیــت دوبــاره او در تلويزيون فاصله افتاده اســت. 
فرزاد حســني همیشــه مجری پرســروصدايی بوده؛ چه 
زمانی  که گوينــده راديو بود چه وقتی کــه برنامه های نه 
چندان مشهوری مثل »نقطه ب« را اجرا می کرد. با »کوله 
پشتی« اما شهرتش همه گیر شــد و مصاحبه معروفش با 
سردار رادان نامش را ســر زبان ها انداخت. حتما تکیه کلام 
ابتدايی اش خاطرتان هســت: »به نام خدايی که اگر حکم 
کند همه محکومیم« با استفاده از اصطلاحاتی اين چنینی 
و بیانی شیوا، شیوه متفاوتی پیش گرفته که اتفاقا هم موفق 
بوده. فرزاد حسني به رغم حاشیه های پیرامون زندگی اش 
همچنان مجری محبوبی است. او مدت ها از تلويزيون دور 
بود و با يك برنامه پزشكي به نام »اكسیر« بازگشت. حسني 
نشان داد برايش ژانر برنامه تفاوتي ندارد و به خوبي بلد است 

از پس كارش با موفقیت برآيد.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    همــان طور که 
اشاره کرديم فرزاد حسنی در فضای مجازی برنامه نداشته 

که بخواهد به تلويزيون بازگردد.
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   جــای فــرزاد 
حسنی در تلويزيون خالی است. او توان اجرای برنامه هايی 
با موضوعات مختلف را دارد ؛ پس اگر قرار باشد در اينترنت 
برنامه اجرا کنــد می توان به موفقیت برنامه امید داشــت. 
حسنی جزو مجريانی است که يک عده به شدت دوستش 
دارند و عده ای نه! اين موقعیــت دوگانه در میزان موفقیت 

برنامه های خارج از تلويزيون او نیز تاثیر می گذارد.
         وضعیت فعلی؟    بعد از »اکسیر« باز هم برچسب ممنوع 

الکاری به فرزاد حسنی در تلويزيون خورده است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    منصور ضابطیان 
زمستان سال  1395 برنامه  »وقت خواب« را به عنوان اولین 
برنامه شبانه فضای مجازی تولید کرد. هدف برنامه اين بود 
که مخاطبان بتوانند آن را قبل از خــواب گوش دهند و با 
آرامش به خواب بروند. ضابطیان سعی داشت تجربه  موفقی 
را که از »راديوهفت« و »صدبرگ« به دســت آورده بود، در 
محیطی با محدوديت هايی کمتر از تلويزيون تکرار کند اما 
برنامه آنطور که شايسته اش بود، ديده نشد. درنهايت تولید 
اين برنامه زياد طول نکشید و بعد از چندماه به پايان رسید. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  ضابطیــان از ســال 1378 در 
تلويزيون فعالیت داشت. برنامه های مختلفی از جمله »سبد«، 
»مردم ايران سلام«، »جغرافیای فرياد«، »فرش واژه«، »نفره«، 
»راديوهفت« و »صدبرگ« و ... را ســاخت. عمده  شهرتش را 
برای ساخت برنامه متفاوت »راديوهفت« برای شبکه آموزش 
به دست آورد. او موفق شــد فرم جديدی از برنامه سازی را در 
تلويزيون اجرا کند؛ فرمی ابتــکاری و خلاقانه که برای همه 
تازگی داشت اما بعدها توسط گروه های مختلف برنامه سازی 
مورد استفاده قرار گرفت و به جايی رسید که عملا جذابیتش 

را از دست داد. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    به دلیــل برخی 
اختلاف هــا، ضابطیان بعد از برنامه  »صدبــرگ«، ديگر در 
تلويزيون حضور پیدا نکرد. اصلا علت اصلی رفتن به سمت 
ساخت برنامه اينترنتی هم همین اختلاف با تلويزيون بود. 
بعد از »وقت خواب«، ضابطیان ديگر به تلويزيون برنگشت 

و برنامه ای برای اين رسانه نساخت. 
اينکــه  بــا           خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   
»راديوهفت« توانسته بود در دوره پخش حسابی سروصدا 
کند و به چشم بیايد اما مخاطبان اين برنامه اقبالی به »وقت 
خواب« نشان ندادند و بعد از آن هم شرايطی فراهم نشد که 
میزان استقبال مخاطبان از برنامه های ضابطیان مشخص 
شــود.  به هر حال ضابطیان جزو خلاق ترين برنامه سازان 

است.
         وضعیت فعلی؟    او در اين ســال ها چند کتاب منتشر 
کرد و آثارش جزو پرفروش ها بودند. درحال حاضر کماکان 
خبری از بازگشتش به تلويزيون شنیده نمی شود و مشغول 

فعالیت در راديو است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی   تا پیش از شیوع 
ويروس کرونا رامبد جوان به فکر ساخت برنامه در فضای مجازی 
نیفتاده بود. درست است که گهگاه پويش هايی مجازی به راه 
می انداخت و مخاطبان را با خودش همراه می کرد اما هیچ کدام 
در قالب يک برنامه نبودند. با شیوع کرونا و اعلام اين مسئله که به 
دلیل اين بیماری امکان ساخت فصل جديد »خندوانه« وجود 
ندارد، تصمیم گرفت از داخل منزلش برنامه ای مجازی تولید 
کند. او با کمترين بضاعت برنامه اينستاگرامی »خونه بازی« را 
تولید کرد و از استندآپ کمدين های قديمی و جديد خندوانه 
خواست تا در اين مســیر همراهی اش کنند. بعد از اين ماجرا 
تصمیم گرفت اولین مسابقه  اســتندآپ کمدی مجازی را راه 
بیندازد. تدارک مسابقه   بزرگ »استندآپ شو« را چید و حتی 
گزينش های ابتدايی را از میان آثاری که به برنامه رسیده بودند 
انجام داد. سر بزنگاه، درست زمانی که قرار بود برنامه بارگذاری 

شود با مشکل روبه رو شد و صداوسیما به او مجوز نداد.  
         با چه رزومه ای وارد شد؟ رامبد جوان سال ها به عنوان 
بازيگر و کارگردان در سینما و تلويزيون فعالیت کرده است 
اما با »خندوانه«، توانست به شهرت بسیار زيادی دست پیدا 
کند. درواقع »خندوانه« به عنوان يکی از مهم ترين برندهای 
تلويزيون، توسط او شکل گرفت و حالا به جايی رسیده است 
که کل ايران او را می شناسند و بخش مهمی از آنها برنامه اش 

را دوست دارند. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    از زمــان توقف 
مسابقه  »استندآپ شــو« مدت زيادی نمی گذرد. آنطور که 
شنیده می شود صداوسیما از رامبد خواسته است تا فصل جديد 
»خندوانه« را برای بعد از ماه صفر تولید کند. بنابراين مسابقه  
»استندآپ شو« به عنوان زيرمجموعه  »خندوانه« راهی شبکه 

نسیم خواهد شد. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    رامبــد جوان هم 
مثل مهران مديری، يکی از چهره های بسیار محبوب مخاطبان 
تلويزيونی است و به جايی رسیده که حتی در فضای مجازی 
هم طرفداران زيادی دارد و لايوهای اينســتاگرامی اش بسیار 

پرمخاطب هستند.
         وضعیت فعلی؟   همانطور که گفتیم احتمالا برای بعد از 
ماه صفر، فصل جديد »خندوانه« را برای شــبکه نسیم تولید 

خواهد کرد. 

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    رضا رشــیدپور 
يکی از مهم ترين برنامه های مجازی را با نام »ديد در شب« 
ساخت؛ تاکشويی که مسیر برنامه سازی را در بستر وب مهیا 
کرد. رشیدپور اين برنامه را سال 1394 تولید کرد و به دلیل 
چند مصاحبه  جنجالی با چهره هايی که معمولا امکان مصاحبه 
با آنها در تلويزيون وجود ندارد، توانســت شهرت فراوانی به 

دست بیاورد. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  رشیدپور در شرايطی تصمیم به 
ساخت »ديد در شب« گرفت که در تلويزيون برنامه  موفقی 
نداشت. او سال ها قبل از »ديد در شــب« به خاطر حواشی 
برنامه »مثلث شیشــه ای« در تلويزيــون ممنوع الفعالیت 
شده بود و آخرين برنامه اش برای شبکه نسیم با نام »عینک 

آفتابی« هم نتوانسته بود نظر مخاطبان را جلب کند. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    »ديد در شب« 
آنقدر مورد توجه قرار گرفت کــه تلويزيون مجددا تصمیم 
گرفت همکاری اش را با رضا رشیدپور از سر بگیرد. بعد از اين 
برنامه بود که پیشنهاد ساخت »حالا خورشید« به رشیدپور 
داده شــد. »حالا خورشــید« يکی از مهم ترين برنامه های 
صبحگاهی تلويزيون بود که نزديک سه سال روی آنتن رفت 
و مخاطبان زيادی هم پیدا کرد. رشــیدپور به واسطه  اجرای 
»حالا خورشید« به يکی از مجری های مهم تلويزيونی تبديل 
شــد و در اکثر ويژه برنامه های مهم دست داشت. حتی سال 
1396 به عنوان مجری گفت وگو با رئیس جمهور انتخاب شد. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   رشــیدپور در 
»حالا خورشــید« يک جورهايی به تريبون مشکلات مردم 
تبديل شده بود و اعتراض هايی را مطرح می کرد که شايد در 
برنامه های ديگر امکان بیانشان وجود نداشت به همین دلیل 
هم مخاطبان زيادی پیدا کرد و خیلی ها هوادارش شدند. اين 
مسئله در فراوانی افراد حاضر در لايو اينستاگرامی رشیدپور 

کاملا محسوس است.
         وضعیت فعلی؟   رشیدپور نوروز امسال برنامه ای به نام 
»اتفــاق« را روی آنتن برد و بعد از آن هم با توجه به شــیوع 
ويروس کرونا، آن را با فرم متفاوتی ادامه داد. اين برنامه با حال 
و هوای مجازی تولید شده بود و اکثر گفت وگوهايش مجازی و 
از طريق ويدئوکال بود. با اينکه انتظار می رفت اثر پرمخاطبی 

شود و سروصدا کند اما به جايی نرسید و شکست خورد.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    ســال 95 
اولین تجربه عادل فردوســی پور در برنامه ســازی برای 
فضای مجازی رقم خورد. او برنامه »هت تريک« را آماده 
کرد که ويژه برنامــه اختصاصی جام ملت هــای اروپا، 
يورو 2016 بود و از تلويزيون اينترنتی آيو پخش شــد. 
فردوسی پور در ساخت اين برنامه موفق عمل کرد. »هت 
تريک« پر از آيتم و جزئیات بود و هر آنچه يک علاقه مند 
نیاز داشــت در اين برنامه يافت می شد. سال پیش تهیه 
کننده »کلاســیکو« بود که در کافه بازار، فیلیمو و نماوا 
بارگذاری شــد. اين برنامه ويژه مسابقه رئال و بارسا بود 
که اجرای آن را پژمان جمشــیدی برعهده داشت. سر 
و شــکل متفاوت برنامه به همراه مهمان های شاخص و 
ريتم بالا، »کلاســیکو« را تبديل به برنامه ای محبوب و 

موفق ساخت.
         با چه رزومه ای وارد شد؟    20 سال سابقه تهیه و اجرای 
نود را دارد که تجربه ای گرانسنگ برای عادل فردوسی پور 
محسوب می شود. او در کنار آن تهیه کنندگی برنامه های 
موفقی چون فوتبال 120 و ويژه برنامه های جام جهانی 
و ملت های آسیا را برعهده داشــته. فردوسی پور برندی 

محبوب بود که در فضای مجازی برنامه ساخت.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟   بعد از تعطیلی 
نود، همــکاری او با شــبکه ورزش در قامت تهیه کننده 
برنامه فوتبال 120 ادامه داشــته اســت. ايــن برنامه 

پنجشنبه ها با اجرای حمید محمدی پخش می شود.
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    تجربــه موفق 
»هت تريک« و »کلاسیکو« نشان دهنده میزان مقبولیت 
فردوسی پور در مديوم مجازی اســت. سال پیش  دبیر 
انجمــن اقتصاددانان ايران ســوال معنــاداری درباره 
فردوســی پور مطرح کرده بود:» بايــد از اصحاب حوزه 
برند پرسید برند فردوســی پور چقدر ارزش دارد؟ و چرا 

تلويزيون ملی از آن صرفنظر کرد؟« 
         وضعیت فعلی؟   مدتی اســت خبــر آمــده عادل 
فردوسی پور می خواهد برنامه ای مشــابه نود در فضای 
مجازی تولید کنــد. هنوز خبری از اين اتفاق نیســت. 
او در کنار آن مشــغول تهیه برنامه فوتبال 120 شبکه 

ورزش است.
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زمانی که دو سه قسمت از تاکشوی 
»ام شو« بارگذاری شد هفت صبح در 

گزارشی به دلایل ضعف این برنامه 
پرداخت. آن زمان در این گزارش نوشتیم 

که با توجه به تعطیلی سینماها و بخش 
مهمی از مراکز تفریحی، انتظار می رفت 
صفت اولین و تنها تاکشوی کاملا طنز، 
مخاطبان را برای تماشای این مجموعه 

بیشتر سر ذوق آورد اما عملا چنین اتفاقی 
نیفتاد. با اینکه بریده هایی از این ویدئو در 

شبکه های اجتماعی وایرال شد و دست 
به دست چرخید اما آنطور که باید موفق 

به جلب توجه مخاطب زیادی نشد. زمانی 
که قسمت های بعدی برنامه بارگذاری 

شد و ماجرای جنجال سازی و شوخی  های 
عجیب و قرعه کشی های نامتعارف و 

... به میان آمد بیشتر متعجب شدیم و 
نهایتا پخش صحبت های صریح اکبر 

عبدی، باعث شد به این نتیجه برسیم که 
»ام شو«، ضعف های زیادی داشت و طبیعتا 

نمی توانست به عنوان یک تاکشوی 
جذاب، مدت زمان زیادی به فعالیت 

ادامه دهد. همانطور که گفتیم، ضعف های 
»ام شو« نسبت به نقاط قوتش خیلی 

بیشتر بود. اینجا سعی کردیم به 9 مورد از 
این ضعف ها که باعث شد این برنامه نتواند 

به حیات اش ادامه دهد می پردازیم. 

باخت ام شو
درباره  نقاط ضعف تاکشوی 

مجید صالحی که به 
تعطیلی رسید

مهمان های تکراری و غیرجذابجدید نبودن فرم برنامه
 »ام شــو« تحت عنوان اولین تاکشــوی کاملا طنز فضای مجازی 
معرفی شــد و به میدان آمد. زمانی که با عبارت »اولین تاکشوی 
کاملا طنز« روبه رو شديم منتظر يک برنامه  بسیار جديد و متفاوت 
بوديم اما چیزی که پیش رويمان قرار گرفت فرقی با تاکشــوهای 
پیشین که در تلويزيون شاهدشــان بوديم نداشت. در حال حاضر 
برنامه های مختلف تلويزيونی پر شده است از سلبريتی هايی که به 
عنوان مهمان روی صندلی می نشینند و به سوالات عجیب و غريب 
مجری برنامه پاسخ می دهند، بازی می کنند، آواز می خوانند و نهايتا 
کل کلشان با ســاير مهمان ها بالا می گیرد و موجب خنده و اوقات 
خوش مخاطبان می شوند. الان مدت هاســت اين شیوه به الگوی 
رايج اکثر ويژه برنامه های تلويزيونی تبديل شده و مردم هم به اندازه 
کافی نمونه های مختلف آن را تماشا کرده اند. يکی از جذاب ترين اين 
برنامه ها »خندوانه« بود که انواع شوخی و بازی و سوالات عجیب و 
غريب را روی مهمان هايش پیاده کرد و از اين جهت منتظر بوديم 
اولین تاکشوی کاملا طنز فضای مجازی هم از اين دست خلاقیت ها 
به خرج دهد. واقعا »ام شو« چه اتفاق جديدی را حادث کرده است 

که پیش تر در تلويزيون نديده بوديم؟ 

انتخاب مهمان برای دعوت به يک برنامه  تلويزيونی واقعا کار سختی 
است. به هرحال خیلی ها با چارچوب های اخلاقی تلويزيون همخوانی 
ندارند و طرز فکر و حرف هايشــان قابل ارائه در اين رســانه نیست. 
فضای مجازی به دلیل نداشتن محدوديت های تلويزيون، اين امکان 
را در اختیار برنامه سازان قرار می دهد که مهمان هايی را دعوت کنند 
که امکان حضورشان در رسانه ملی وجود ندارد. در غیر اين صورت 
مهمان هايی که سالی به دوازده ماه در تلويزيون رفت و آمد دارند چه 
جذابیتی دارند که مخاطبان بخواهند صحبت هايشــان را در فضای 
مجازی بشنوند؟ اگر به خاطر داشته باشید برنامه  »ديد در شب« رضا 
رشیدپور به دلیل گفت وگو با افرادی مانند سحر قريشی، امیر تتلو و 
... محبوب شد؛ افرادی که امکان مصاحبه چالشی با آنها در تلويزيون 
وجود نداشت. با نگاهی به مهمان های برنامه »ام شو« نتیجه می گیريم 
که ترکیب آنها فرق چندانی با مهمان های يک برنامه تلويزيونی شبانه 
ندارد. سام درخشانی، امیرعباس گلاب، امیرمهدی ژوله، اکبر عبدی، 
امیر نوری، يوسف تیموری، هادی کاظمی، سمانه پاکدل و ... که پای 
ثابت برنامه های تلويزيونی بوده اند و بارها چهره شان را در برنامه های 

شبانه ديده ايم و صحبت هايشان را شنیده ايم!

استفاده هدفمند از جنجال اکبر عبدیجنجال سازیوایرال بازی بی فایده توجه به فرع به جای اصلقرعه کشی های عجیب
»ام شو« از همان ابتدا روی پديده  وايرال سازی متمرکز شد. عوامل 
اين برنامه  اينترنتی سعی داشتند با به اشتراک گذاشتن ويدئوهای 
کوتاه و چالشی از مصاحبه های چهره ها از يک طرف نام برنامه را 
سر زبان ها بیندازند و از طرف ديگر مخاطبان را ترغیب کنند که 
اين برنامه را تماشا کنند. همین حالا اگر از کاربران فضای مجازی 
درباره  »ام شو« بپرسید احتمالا بخش مهمی از آنها چیزی درباره  
نام اين برنامه نمی دانند اما شــايد بريده هايــی از مصاحبه های 
وايرال شــده آن را ديده باشند. »ام شــو« با اتکا به وايرال سازی 
نتوانست موفقیتی که انتظارش را می کشید به دست آورد چون 
از يک طرف چهره هايی که به برنامه دعوت می شدند آنقدر برای 
مخاطبان اهمیت نداشــتند که آنها برای شــنیدن صحبت های 
کاملشان ترجیح دهند از ابتدا تا انتهای برنامه را تماشا کنند و از 
طرف ديگر حرف هايی هم که در اين بريده ها زده می شد، آنقدرها 
مخاطبان را به هیجان نمی آورد. درواقع پرســش های چالشــی 
مجید صالحی برای اينکه مهمان ها تحت شرايط خاص، مجبور 
به پاسخ های چالشی شــوند تا حدودی بی فايده بود. اين ترفند 
به جذب مخاطبان بیشــتر از طريق وايرال سازی آنقدرها هم به 

کمک برنامه نیامد. 

در بحث وايرال سازی درباره  تلاش مجید صالحی برای چالشی تر 
کردن برنامه برای وايرال شدن در فضای مجازی نوشتیم اما مسئله 
مهم ديگری هم در اين برنامه مطرح بود. در اين برنامه بارها اتفاق 
افتاده بود بدون اينکه فردی در آنجا حضور داشــته باشــد پشت 
ســرش صحبت می کردند. مثلا اگر به خاطر داشته باشید زمانی 
که فرهاد آيیش و مائده طهماسبی مهمان برنامه بودند بخشی از 
صحبت های بهاره رهنما درباره اينکه شوهرش سمبل نجات زنان 
است روی وال قرار گرفت. مائده طهماسبی گفت که شوهر بهاره 
در کار لوازم آرايش است و حتما اينطوری زنان را نجات می دهد و 
مجید صالحی با تمسخر شروع کرد به خنديدن. از اين دست کارها 
و شوخی ها در اين برنامه زياد ديده می شد. مهمان ها بايد واکنشی 
به عکس يا جمله يکی از همکارانشان نشان می دادند و اين مسئله 
خیلی زود در فضای مجازی دست به دست می شد و خیلی ها را به 
جان هم می انداخت. به هرحال شوخی کردن با  تمسخر اينچنینی 
تفاوت دارد و اگر کســی اصول برنامه سازی را بداند خوب متوجه 
می شود که چطور می تواند مرز میان اين دو را حفظ کند تا آسیبی 

به کسی نرسد.

همه ما اکبر عبدی را می شناسیم و خوب می دانیم با وجود شهرت 
و محبوبیت بســیار زيادی که دارد معمولا تنــد حرف می زند و 
برايش فرقی نمی کند مخاطبان برنامه چه کسانی هستند. بارها 
در برنامه هــای مختلف تلويزيونی هــم صحبت هايی کرده که به 
واسطه آنها مشکلاتی ايجاد شده. مشــکل اصلی برنامه هم دقیقا 
سر صحبت های عبدی به وجود آمد؛ اتفاقی که باعث شد جلوی 
بارگذاری ادامه آن گرفته شود. حتما در چند روز گذشته تکه های 
مختلف اين برنامه را در فضای مجازی ديده ايد. اکبر عبدی نه تنها 
به مسعود فراستی توپید و بحث يک بدهی قديمی را در برنامه به 
میان کشید که به حسن روحانی، رئیس جمهور کشور هم تاخت. 
از اکبر عبدی انتظار نداشــتیم اينطور صحبت نکند و خودش را 
سانسور کند اما عوامل برنامه  »ام شو« چطور؟ واقعا نمی دانستند 
که هر صحبتی امکان پخش در فضای مجــازی را ندارد؟ درواقع 
می توانیم بگويیم مشــکل اصلــی به خود برنامــه برمی گردد نه 
صحبت هايی که اکبر عبدی انجام داده. »ام شو« با قرار دادن اين 
صحبت ها داخل برنامه قصد داشت توجه ها را به خودش جلب کند 

و بیش از پیش ديده شود اما خب نهايتا به جايی نرسید. 

يکی از ترفندهای »ام شو« برای جذب مخاطب شرکت دادن آنها در 
قرعه کشی بود. اين قرعه کشی که با نام »جشنواره ام شو« شناخته 
می شد شیوه  عجیبی داشت. از مخاطبان می خواستند پیجی را که 
معرفی می کنند فالو کنند و شرط داشتن شانس بیشتر در مسابقه 
هم  اين بود که اين پیج را به دوستانشــان هــم معرفی کنند. آن 
دوستان بايد نام فرد موردنظر را در قسمت معرف وارد می کردند 
و به ازای هر پنج نفری که به پیج دعوت می شدند شانس بیشتری 
برای قرعه کشی پیدا می کردند. درواقع به نظر می رسد قصدشان 
بالا بردن میزان فالوئرهــای پیج بود تا هر چیــز ديگر. برگزاری 
مسابقه يا قرعه کشی در برنامه های مختلف، اصول خاص خودش 
را دارد و طبیعتا نمی توان بدون اين اصول مخاطبان را ترغیب کرد 
صرفا به بالا بردن حجم فالوئرهای يک پیج کمک کنند. در ضمن 
وقتی يک برنامه، بازديدکننده  زيادی نــدارد، چه فرقی می کند 
در اينستاگرامش چه تعداد فالوئر داشــته باشد! البته شیوه های 
ديگری هم در اين برنامه ديده می شــد. مثلا از مخاطبان برنامه 
می خواستند برايشان کامنت بگذارند و فردی که آخرين کامنت را 

بگذارد برنده اعلام می شد.

مجید صالحی برای بالا بــردن جذابیت برنامــه اش به کارهای 
زيادی متوسل شــد. يکی از اين کارها اين بود که انحصار پخش 
ســريال جديد ايرج ملکی با نام »مزاحمت 2« را گرفت. طبیعتا 
انتظار داشت پخش قسمت های کوتاه اين مجموعه باعث افزايش 
حجم کمدی و بالا رفتن میزان مخاطبان شــود اما عملا سودی 
به حالش نداشــت. به هرحال بريده اين سريال در فضای مجازی 
دست به دست می شــد و مخاطبان هم آن را می ديدند. طبیعتا 
آنقدر جذابیت ندارد که مخاطبان حاضر شوند به خاطر تماشای 
قسمت های مختلف آن يک برنامه را از ابتدا تا انتها تماشا کنند. 
ضمن اينکه دست گذاشتن روی »مزاحمت2« باعث شد تا سطح 
برنامه از چیزی که صالحی مدنظرش بــود پايین تر بیايد و کاملا 
بلاتکلیف به نظر برسد. به هرحال هر برنامه ای تعريف و چارچوب 
خاص خودش را دارد. نمی شــود به بهانه  بالا بردن جذابیت، هر 
چیز بی ربطی را داخل آن گنجاند. صالحی اگر روی يک اســلوب 
خاص حرکت می کرد و تمام بخش های مختلف برنامه اش را در 
يک راســتا انتخاب می کرد وضعیت برنامه بهتر از چیزی می شد 

که همه ديديم.

استفاده از محبوبیت شاخ های اینستاگرامیتوسل به جذابیت موسیقی
يکی از مشکلات تلويزيون در تولید برنامه های جذاب شبانه محدوديت 
آن در نمايش ساز و دعوت از برخی گروه های موسیقی جذاب است. 
درست است که ممنوعیت نمايش ســاز در تلويزيون بخش مهمی از 
جذابیت يک برنامه را می گیرد اما به اين معنا نیســت که يک برنامه 
صرفا با نمايش ســاز و اجرای داخل اســتوديو بتواند مخاطب جلب 
کند. شايد زمانی که شــبکه های اجتماعی تا اين حد گسترده نبود 
و بهترين نوازنده ها و خواننده ها هفته ای يکبار اجرای لايو نداشــتند 
استفاده از اين تمهید جالب به نظر می رسید اما حالا واقعا نمی تواند 
شگردی برای جلب مخاطب باشــد. مجید صالحی برای بالا بردن بار 
جذابیت برنامــه اش از يک پیانوی بزرگ در دکور اســتفاده کرد و از 
سامان احتشامی خواست تا به عنوان نوازنده  ثابت برنامه حضور پیدا 
کند. در هر قسمت از خواننده ها يا گروه های موسیقی مختلف دعوت 
می کرد که با سازهايشــان بیايند اجرا کنند. ايــن کارها  اما با وجود 
جذابیت زيادی که داشتند نتوانستند سرنوشت برنامه را تغییر دهند. 
اگر قصد تولید يک تاکشــوی جذاب را داشت بايد دست به خلاقیت 
می زد و اثری کاملا متفاوت با آنچه در تلويزيون ســاخته می شود به 

میدان می آورد.

يکی از ايرادهايی که تا مدت ها به بســیاری از تاکشــوهای شــبانه 
تلويزيونی وارد بود استفاده از محبوبیت شاخ های اينستاگرامی بود. 
برخی از برنامه ها برای اينکه بتوانند مخاطبان زيادی دست و پا کنند 
از چهره های محبوب اينستاگرامی دعوت می کردند تا در برنامه حضور 
پیدا کنند. از يک طرف مخاطبان به خاطر آنها برنامه را تماشا کنند و 
از طرف ديگر اين شاخ های اينستاگرامی در صفحه اينستاگرامشان 
برای برنامه تبلیغ کنند. يکی از تمهیــدات مجید صالحی برای بالا 
بردن جذابیت »ام شــو« همین بــود. او از جواد خواجــوی، يکی از 
چهره های مطرح اينســتاگرامی دعوت کرد تا در برنامه اش حضور 
پیدا کند. خواجوی از جمله چهره های مطرح اينســتاگرام است که 
اتفاقا به واسطه  هنرش به جايگاه خوبی رسیده است. طبیعتا صالحی 
می توانست استفاده خوب و بجايی از حضور او در برنامه داشته باشد 
اما چنین اتفاقی نیفتاد و خواجوی، از ابتدا تا انتهای برنامه »ام شو« 
حضور چندان موثری نداشت. به هرحال صرفا با دعوت از يک چهره  
جذاب نمی توان به برنامه جذابیت بخشید و در اين مورد هم مسئله 
دقیقا با همین مشکل روبه رو شد. شــايد اگر جواد خواجوی حضور 

متفاوتی داشت واقعا به جذابیت برنامه کمک می شد. 
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